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Reduceren warmtevraag  
Met indrukwekkende voorbeelden liet de ‘greenspira-
tor’ zien wat er allemaal gaande is in de gebouwde 
omgeving. “Wonen, mobiliteit, energie en informatie 
schuiven steeds meer in elkaar. Er ontstaan allerlei 
initiatieven, van gelijkstroom in de wijk tot een buurt-
batterij. Langzaam worden we steeds minder afhanke-
lijk van de grote energiebedrijven; dat is een goede 
ontwikkeling. Maar het allerbelangrijkste op dit mo-
ment is het reduceren van de warmtevraag. Dat 
vraagt om innovatie. Alleen dan kun je echt grote 
sprongen maken.”  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Een unieke plek in de boomtoppen, met een 
prachtig uitzicht op de vennen en de vrije natuur. 
Met volop licht en lucht voor inspiratie. Boomhut 
‘Kaban’ van Kapellerput in Heeze was op donder-
dag 15 mei het ideale decor voor de kennisbijeen-
komst over energetisch renoveren, georganiseerd 
door Hendriks Coppelmans. Vier bevlogen spre-
kers bezorgden de aanwezigen een boeiende mid-
dag.  
 
Wat zijn de belangrijkste lessen rondom de verduur-
zaming van bestaande woningen? Die vraag stond 
centraal. Als ervaren onderhoudsspecialist én voorlo-
per in het toepassen van innovatieve energieconcep-
ten, vindt Hendriks Coppelmans het belangrijk om 
kennis over dit thema te delen. Zo’n vijftien personen 
hadden gehoor gegeven aan de uitnodiging voor de 
bijeenkomst. Daarmee was de boomhut goed gevuld. 
Aanwezig waren vertegenwoordigers van woningcor-
poraties en zorginstellingen uit heel Brabant.  
 

Jan-Willem van de Groep  
(EnergieSprong) 

De bijeenkomst begon 
met een lezing van Jan-
Willem van de Groep, 
programmaregisseur 
van EnergieSprong. Hij 
presenteerde de resul-
taten van de pilot 
Stroomversnelling, het 
plan om huurwoningen 
energienotaloos te ma-
ken. “Om grote spron- 

gen te maken, moet je de juiste condities creëren. Ik 
geloof in de kansen die er liggen.” Van de Groep gaf 
aan dat huishoudens in Nederland samen per jaar 13 
miljard euro kwijt zijn aan energie. “Het is de kunst om 
die enorme geldstroom in het woondomein te houden. 
Dan wordt de bouwindustrie de grootste concurrent 
van het energiebedrijf.” 
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minimaal. Daarom zijn we nu gestart met het pro-
gramma Stroomversnelling.”  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Prototype in Tilburg 
De eerste ervaringen met de Stroomversnelling-
renovatie in Tilburg zijn goed. “Er is een prototype van 
een duurzame renovatie ontwikkeld in de Le Sage ten 
Broekstraat. De woning heeft voorzetwanden gekre-
gen, een nieuw dak, zonnepanelen en een individuele 
WKO-installatie.” Chris Faro geeft aan dat Tiwos hier-
bij intensief samenwerkt met de gemeente. “De 
WKO’s komen voor de woning te liggen, in het open-
baar gebied. Het is best een uitdaging om dat goed te 
regelen.” Op basis van het prototype gaat Tiwos de 
komende tijd in overleg met bewoners. Op 16 juni 
start de renovatie.   
 
Lokale Green Deal 
Inmiddels heeft Tiwos een lokale Green Deal gesloten 
met andere corporaties en de gemeente Tilburg. Zo-
wel regionale bouwbedrijven als huurders worden 
hierbij betrokken. “De deal is goed, dus we rekenen 
op honderd procent deelname. Voor zittende huurders 
verandert de huur niet. De huur stijgt pas bij een mu-
tatie.” De vraag hoe de huurstijging eruit gaat zien, 
kon Chris Faro nog niet precies beantwoorden. 
“Waarschijnlijk wordt dat een bedrag per vierkante 
meter. Maar je kunt ook een gedeelte in de service-
kosten verrekenen.” Chris Faro eindigde zijn presen-
tatie met een heldere conclusie. “De focus van corpo-
raties verschuift naar regievoering, sturen op resultaat 
en slim inkopen. Daarbij geldt dat we het niet alleen 
kunnen. Samenwerking met de gemeente en andere 
corporaties is belangrijker dan ooit.” 

Woning als systeem 
Jan-Willem van de Groep pleit voor een andere visie 
op bouwen. “We moeten een gebouw gaan zien als 
één integraal systeem. Nu innoveren we vooral op 
onderdelen, niet op het geheel.” Verduurzaming van 
de gebouwde omgeving vraagt volgens hem om een 
industriële aanpak. Daarbij trekt hij de vergelijking met 
de auto-industrie, die erin slaagt om steeds goedko-
per te produceren. “Voor die uitdaging staat de bouw-
sector nu ook: betere producten maken tegen lagere 
kosten en met gegarandeerde prestaties. De verant-
woordelijkheid verschuift naar de bouwer.”  
 
Prototyping 
Ook in de bouw is de ontwikkeling van prototypes op 
gang gekomen. “Door slimme 3D-technologieën kun 
je interieurrenovaties straks in één dag uitvoeren”, 
voorspelt Jan-Willem van de Groep. “Installaties zitten 
dan gewoon verwerkt in de gevel, die plug-and-play 
wordt aangeleverd. Kostenbesparing, daar draait het 
om.” Hij besloot zijn verhaal met een statement. 
“Nieuwe nul-op-de-meterwoningen worden nu al aan-
geboden voor maar 15.000 euro extra. Corporaties 
die hiermee niet aan de slag gaan, zijn niet slim be-
zig!”    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Chris Faro  
(Tiwos Tilburg) 
Chris Faro, senior beleidsadviseur van woningcorpo-
ratie Tiwos, heeft ervaring met verduurzaming van 
bestaande woningen. “Woonlasten zijn een groeiend 
probleem”, stelde hij. “Jaren geleden al sloegen de 
gemeente en corporaties in Tilburg daarom de han-
den ineen. Een van de prestatieafspraken: 4.000 be-
staande woningen upgraden naar label B. Een tus-
sentijdse evaluatie leert dat de afspraken min of meer 
gehaald worden, maar het effect op de woonlasten is 



 
 
                                          

Verslag kennisbijeenkomst ‘Energetisch renoveren’  •  15 mei 2014   | 3 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                        Erik Janssen redt een slachtoffer. Rob van den Boer en Tommy van Pinxteren assisteren 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

slim. Enerzijds omdat je geld misloopt, anderzijds 
omdat je dan verschil maakt tussen huurders.” Op de 
vraag of er ook spelregels voor huurders zijn, ant-
woordt Onno van Rijsbergen dat dat niet het geval is. 
“Onze ervaring is dat mensen geen ander gedrag 
gaan vertonen dan voorheen.” 
 
Meer draagvlak door de Woonbond 
Wat veel corporaties niet weten, is dat zij de Woon-
bond kunnen inschakelen om draagvlak te creëren 
voor hun plannen. Onno van Rijsbergen: “Als het een 
goed plan is, helpen wij je graag om het op de juiste 
manier te communiceren naar huurders.” 
 
 

René Beks 
(Hendriks Coppelmans Bouwgroep)
 
De laatste spreker van de middag was René Beks, 
directeur ontwikkeling van Hendriks Coppelmans. 
Naast het verlagen van de woonlasten en het verho-
gen van het wooncomfort, benoemde hij ook het ver-
lengen van de exploitatieduur en het vergroten van de 
leefbaarheid als doelen van energetisch renoveren. 
Hij gaf aan dat Hendriks Coppelmans al geregeld op 
basis van prestatieafspraken werkt, veelal in keten-
samenwerking. Ook loopt er op dit moment een nul-
op-de-meterpilot in Vlijmen, in samenwerking met 
Woonveste. “Wij zijn druk bezig met de toepassing 
van innovatieve energieconcepten.” 
 
Haalbaarheid en financiering 
Aan de hand van hun projectaanpak en ervaring, ver-
schafte René Beks de deelnemers inzicht in de busi-
nesscase en de financieringsmogelijkheden. “Het is 
een haalbare businesscase om onder de huursubsi-
diegrens te blijven.” René Beks vestigde de aandacht 
op het Energieakkoord en de subsidiemogelijkheden. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Onno van Rijsbergen  
(Woonbond) 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Wat vindt de huurder van verduurzaming van zijn 
woning? Die vraag stond centraal in de presentatie 
van Onno van Rijsbergen, adviseur van de Woon-
bond. “Huurders willen vooral lagere woonlasten”, 
weet hij. “En weinig overlast bij de verbouwing. Duur-
zaamheid is mooi meegenomen, maar niet echt be-
langrijk.” Toch hoeft energiebesparing volgens hem 
niet gratis te zijn. Zijn tip: betrek bewoners in een 
vroeg stadium bij je plannen en sluit aan bij hun bele-
ving. “Corporaties hebben het vaak over de techni-
sche aanpak, beleidsdoelstellingen en labelstappen, 
terwijl bewoners gewoon een oplossing willen voor 
hun problemen: tocht, koude voeten en schimmel in 
de badkamer. Wil je draagvlak creëren, zorg dan dat 
je de taal van de huurders spreekt en vraag tijdig wat 
ze belangrijk vinden.”  
 
Woonlastenwaarborg 
Onno van Rijsbergen adviseert corporaties om een 
woonlastenwaarborg af te geven. Huurders krijgen 
dan de garantie dat de besparing ten minste gelijk is 
aan de huurverhoging. Die garantie wordt afgegeven 
op complexniveau. “Op individueel niveau kan het alle 
kanten op gaan, maar op complexniveau is het ge 
middelde heel goed te voorspellen. Al moet je als 
corporatie natuurlijk wel wat marge inbouwen”, ver-
duidelijkte hij. “Dit dwingt je om het resultaat te moni-
toren; iets wat veel corporaties nu ‘vergeten’, waar-
door ze niet eens huurverhoging vragen. Dat is niet 
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Meer weten? 
Meer weten over energetisch renoveren, de haalbaar-
heid van de businesscase, subsidies en financierings-
mogelijkheden? Neem contact op met René Beks via 
(0413) 264833 of rene.beks@hendrikscoppelmans.nl.  
 
Klik hier voor de presentaties van de sprekers.  

 

 “Speciaal voor de grote sprong is er een revolverend 
fonds. Ik raad iedereen aan om dit goed in de gaten te 
houden. Medio 2014 gaat het loket open!” Een ander 
punt van aandacht was de groenfinanciering. “Als je 
met energiemaatregelen aan de slag gaat, worden 
‘andere’ banken interessant”, tipte hij. “Er zijn banken 
waar je tot wel 1% rentevoordeel krijgt.” Ook het com-
bineren van budgetten is een aanrader. Bijvoorbeeld 
die voor onderhoud, transformaties en renovaties.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
Goed bezig! 
René Beks vroeg corporaties ook om hun visie. Wat 
verwachten jullie van ons als ontwikkelende bouwer? 
Vertegenwoordigers van corporaties kwamen met 
nuttige suggesties op het gebied van innovatie en 
samenwerking. Ze concludeerden op hun beurt dat de 
tijd rijp is om meer los te laten. Jan-Willem van de 
Groep bevestigde dat Hendriks Coppelmans op de 
goede weg is. “Knap dat jullie zo veel inzicht hebben 
in de businessmodellen van woningcorporaties, zorg-
instellingen en co-makers. Dat onderscheidt jullie.” 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

http://www.slideshare.net/LoesBoley1/kennisbijeenkomst-energetisch-renoveren-hendriks-coppelmans-15-mei-2014

